





содержание / contents

	От редакции	1
	Introduction	
	ИНТЕРВЬЮ НОМЕРА	
	INTERVIEW	
	Н. Эндрюс. ПРАВОВАЯ СИСТЕМА БЕЗ ЭФФЕКТИВНЫХ ГРУППОВЫХ ИСКОВ УЩЕРБНА	8
	N. Andrews. A LEGAL SYSTEM WITHOUT AN EFFICIENT MULTI-PARTY PROCEDURE IS DEFECTIVE	
	СОБЫТИЕ. КОММЕНТАРИИ ЭКСПЕРТОВ	
	THE EVENT. COMMENTS OF THE EXPERTS	
	ДЕЛО «АЛЕКСЕЙ НАВАЛЬНЫЙ ПРОТИВ РОССИИ» И ОБЕСПЕЧИТЕЛЬНЫЕ МЕРЫ ЕСПЧ	17
	Комментарии А. Ковлера, М. Агальцовой, А. Исполинова, Л. Головки, С. Пиленовой	
	ALEXEY NAVALNY V. RUSSIA CASE AND THE ECHR INTERIM MEASURES	
	Comments by A. Kovler, M. Agaltsova, A. Ispolynov, L. Golovko, S. Pimenova	
	ТЕМА НОМЕРА: КОЛЛЕКТИВНЫЕ ИСКИ	
	TOPIC OF THE ISSUE: CLASS ACTIONS	
	М.З. Шварц. ОБ ИМПЕРАТИВНОМ И ДИСПОЗИТИВНОМ В РЕГУЛИРОВАНИИ ПРОЦЕССУАЛЬНЫХ ФОРМ ЗАЩИТЫ ГРУППОВЫХ ИНТЕРЕСОВ	29
	M.Z. Shvarts. REGULATION OF PROCEDURAL FORMS OF PROTECTION OF GROUP INTERESTS: IMPERATIVE AND DISPOSITIVE ASPECTS	

В.В. Долганичев. ГРУППОВОЙ ИСК: СРАВНИТЕЛЬНЫЙ АНАЛИЗ
НОРМАТИВНЫХ КОНСТРУКЦИЙ АПК, ГПК И КАС РФ 36

V.V. Dolganichev. CLASS ACTION: COMPARATIVE ANALYSIS
OF THE REGULATORY MODELS OF THE *ARBITRAZH* PROCEDURE CODE,
CIVIL PROCEDURE CODE AND ADMINISTRATIVE PROCEDURE CODE

Е.В. Кудрявцева, И.О. Вторушин. ГРУППОВЫЕ ИСКИ В ЗАРУБЕЖНЫХ
СТРАНАХ: ИСТОРИЯ И СОВРЕМЕННОСТЬ 46

E.V. Kudryavtseva, I.O. Vtorushin. CLASS ACTIONS IN FOREIGN
COUNTRIES: HISTORY AND MODERNITY

Д.А. Туманов. ГРУППОВЫЕ ИСКИ И ОБЩЕСТВЕННЫЕ ИНТЕРЕСЫ
(НЕКОТОРЫЕ ВОПРОСЫ) 58

D.A. Tumanov. CLASS ACTIONS AND PUBLIC INTEREST LITIGATION
(CERTAIN ISSUES)

И.М. Шевченко. ИДЕИ КОСВЕННОГО И ГРУППОВОГО ИСКОВ
В ДЕЛАХ О БАНКРОТСТВЕ 71

I.M. Shevchenko. THE CONCEPTS OF DERIVATIVE ACTIONS
AND CLASS ACTIONS IN BANKRUPTCY CASES



ДИСКУССИОННЫЙ КЛУБ

DISCUSSION BOARD

А.А. Джагарян. ДРУЖЕСТВЕННЫЙ КОНСТИТУЦИОННЫЙ СУД —
ДЛЯ ДРУЖЕСТВЕННОГО ПРАВА: К ВОПРОСУ О РОЛИ
AMICUS CURIAE 83

A.A. Dzhangaryan. FRIENDLY CONSTITUTIONAL COURT — FOR FRIENDLY LAW:
ON THE ROLE OF THE *AMICUS CURIAE*

содержание / contents



ЮРИДИЧЕСКАЯ ХРОНИКА

LEGAL CHRONICLE

О.П. Плешанова. «АРШИНОМ» ОБЩИМ НЕ ИЗМЕРИТЬ 92

«Аршин» и ЖКХ — Последствия митингов — Дело Навального и ЕСПЧ — Россия и Евросоюз — Параллельное гражданское право — Вакцинация и социальные карты — КС РФ и *amicus curiae* — Зарплаты в науке и образовании — Доступность массового спорта и решение CAS — Цензура в Интернете — Усталость

O.P. Pleshanova. NOT TO MEASURE BY COMMON “ARSHIN”

“Arshin” and “Housing and communal services” — Aftermath of protest — Navalny’s case and ECHR — Russia and the EU — Parallel civil law — Vaccination and social cards — Russian Constitutional Court and *amicus curiae* — Salaries in scientific and educational areas — Accessibility of mass sports and CAS award — Internet censorship — Exhaustion



ПРЕСС-РЕЛИЗ

PRESS RELEASE

Партнер *Dentons* Константин Кроль назначен руководителем практики корпоративного права и M&A в России 104

Konstantin Krol, a Partner at *Dentons*, Was Appointed Head of the Corporate and M&A Practice in Russia



ТЕОРИЯ И ПРАКТИКА

THEORY AND PRACTICE

А.Е. Голодникова, А.А. Ефремов, Д.Б. Цыганков. ПОД ЗНАКОМ «РЕГУЛЯТОРНОЙ ГИЛЬОТИНЫ»: КАК РАЗОРВАТЬ ЗАМКНУТЫЙ КРУГ ДЕРЕГУЛИРОВАНИЯ И РЕ-РЕГУЛИРОВАНИЯ? 105

ЗАКОН

A.Ye. Golodnikova, A.A. Yefremov, D.B. Tsygankov. UNDER SIGN OF “REGULATORY GUILLOTINE”: HOW TO BRAKE VICIOUS CIRCLE OF DEREGULATION AND REREGULATION?	
А.Н. Козырин. ОТ ЭЛЕКТРОННОЙ ТАМОЖНИ К ТАМОЖНЕ ЦИФРОВОЙ: РАЗВИТИЕ ТАМОЖЕННО-ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ В РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ	118
A.N. Kozyrin. FROM ELECTRONIC TO DIGITAL CUSTOMS: THE DEVELOPMENT OF CUSTOMS LEGAL REGULATION IN THE RUSSIAN FEDERATION	
А.И. Щукин. СОВЕРШЕНСТВОВАНИЕ РОССИЙСКОГО СУДОПРОИЗВОДСТВА В УСЛОВИЯХ ЭКОНОМИЧЕСКИХ САНКЦИЙ: НЕИСПОЛНИМОСТЬ ЮРИСДИКЦИОННОГО СОГЛАШЕНИЯ И АНТИИСКОВЫЙ ЗАПРЕТ (ЧАСТЬ 2)	131
A.I. Schukin. IMPROVING RUSSIAN LEGAL PROCEEDINGS IN CONDITION OF ECONOMIC SANCTIONS: NON-EXECUTION OF THE JURISDICTIONAL AGREEMENT AND ANTI-SUIT INJUNCTION (PART 2)	
Е.А. Останина. ИНСТИТУТ НЕДЕЕСПОСОБНОСТИ С ТОЧКИ ЗРЕНИЯ ЗАЩИТЫ СТАБИЛЬНОСТИ ГРАЖДАНСКОГО ОБОРОТА	150
E.A. Ostanina. THE INSTITUTE OF DISPOSITIVE INCAPACITY IN REGARD TO PROTECTION OF CIVIL TURNOVER STABILITY	
Д.Д. Джумагулов. МОЛЧАНИЕ: ЮРИДИЧЕСКАЯ ПРИРОДА И ЗНАЧЕНИЕ ПРИ ПРИОБРЕТЕНИИ ЦИФРОВЫХ ПРОДУКТОВ	162
D.D. Dzhumagulov. SILENCE: ITS LEGAL NATURE AND ITS ROLE IN DIGITAL PRODUCTS ACQUISITION	